
يك صفح�ه را لايك مي كن�د و ب�راي صفحه 
ديگ�ر كامنت مي گ�ذارد، از اين صفح�ه به آن 
صفحه مي رود و محو اينس�تاگرام شده اس�ت. 
زمان از دس�تش در مي رود و وقت�ي به خودش 
مي آي�د، مي فهمد ك�ه يك�ي، دو س�اعتي در 
تماش�اي اينس�تاگرام غرق ش�ده و گذر زمان 
را حس نكرده اس�ت. آنق�در محو اين ش�بكه 
 اجتماعي ش�ده كه حتي ص�داي اطرافيانش را 
نشنيده و نفهميده چندين بار صدايش زده اند! 
اين حال  و  روز بس�ياري از كاربران اينستاگرام 
است كه وقتشان را در اين شبكه اجتماعي هدر 
مي دهند. البته برخي از كاربران نسبت به ابطال 
وقت در اين شبكه اجتماعي آگاهند، اما تعداد 
زيادي از آنه�ا حاضر به جدايي از اينس�تاگرام 
نيس�تند!  متأس�فانه در حالي كه بس�ياري از 
كاربران اينستاگرامي مي دانند كه ديدن صفحات 
اينستاگرامي هيچ سودي برايش�ان نداشته و 
ندارد، اما باز هم نمي توانند از آن دل بكنند و اين 
موضوع، شبيه به اعتياد در زندگي آنها شده است. 

  چك كردن اينستاگرام حين رانندگي
 با موتور!

چند وقت پيش بود كه قصد سبقت گرفتن از يك 
موتورسوار در اتوبان را داشتم، اما راننده موتور اجازه 
عبور نمي داد. بعد از چند بار تلاش موفق به سبقت 
گرفتن از او شدم و نگاهي به راننده  كردم. موتورسوار، 
محو بررس��ي تلفن همراهش ب��ود و از آنجايي كه 
تصاوير را »زير و رو« و »لايك« مي كرد، مشخص بود 

كه اينستاگرامش را چك مي كند! 
ماه گذش��ته نيز به بانك مراجعه كرده بودم و عجله 
داش��تم، اما متصدي بانك با سرعت خيلي كندي 
كارها را انجام مي داد. تصور مي كردم سيستم بانكي 
كند است كه او به صفحه كيبوردش خيره شده است، 
اما اينطور نبود، چراكه دقايقي بعد با خنده كليپي را از 
اينستاگرام به همكارش كه كنارش نشسته بود، نشان 
داد و از صحبت هايش معلوم بود كه مشغول بررسي 
اينستاگرامش بوده است!  اينها بخشي از صحنه هايي 
اس��ت كه گره خوردن زندگي افراد را به شبكه هاي 
اجتماعي مانند اينستاگرام نشان مي دهد، اما همه 

داستان نيست. 
  كاربراني كه از اتلاف وقتشان در اينستاگرام 

گلايه دارند!
برخي از كاربران اينس��تاگرام ب��راي جلوگيري از 
هدر رفتن وقتش��ان در اين شبكه اجتماعي، آن را 
غيرفعال كرده اند تا ديگر سمتش نروند. »فرهاد« 
يكي از همين كاربران اينستاگرام است كه به تازگي 
صفحه اش را غيرفعال كرده اس��ت. او كه 32 سال 
دارد، درباره اين تصميمش ب��ه خبرنگار »جوان« 

مي گويد: »ه��ر روز زم��ان زيادي را ص��رف ديدن 
صفحات مختلف و لايك كردن و كامنت گذاشتن 
مي كردم. معمولاً س��ركار و بين كارهايي كه بايد 
انجام مي دادم هم ناخودآگاه اينستاگرام را مي ديدم 
و متوج��ه گذر زمان نمي ش��دم. ب��ه همين دليل 
تصميم گرفتم كه صفحه ام را غيرفعال كنم و ديگر 

به اينستاگرام برنگردم.«
كيوان هم يكي ديگر از كاربران اينستاگرام است كه 
25 سال دارد. او هم از اتلاف وقتش در اينستاگرام 
خسته شده و مي گويد: »به واسطه ارتباط دوستانم كه 
در اين شبكه اجتماعي دارم، دلم نيامد كه آن را پاك 
كنم. به همين دليل براي جلوگيري از اتلاف وقت، 
تصميم به فعال كردن محدوديت زمان در اينستاگرام 
گرفتم. حالا اگر بيش از 20 دقيقه در اينس��تاگرام 
فعاليت كنم، اين اپليكيش��ن هشدار مي دهد و من 
متوجه زماني كه صرف شده است، مي شوم و اميدوارم 

بتوانم از آن دل بكنم!«
يكي ديگر از كاربران اينس��تاگرام به نام شبنم كه 
34 سالش است، مي گويد: »اينستاگرام هم وقت را 
هدر مي دهد و هم حاشيه  ايجاد مي كند. مثلًا وقتي 
من عكسي از تفريحاتم را با دوستانم مي گذاشتم، 
ساير دوستان و آش��نايان گلايه مي كردند كه چرا 
به ديدن ما نمي آيي؟! يا اگر فراموش مي كردم براي 
يك نفر كامنت تبريك تولد بنويسم، دلخوري ايجاد 
مي شد! به علاوه اينكه خيلي  از آشنايان را به ناچار 
دنبال كردم تا مبادا كدورتي ايجاد ش��ود. « او ادامه 
مي دهد: »وقتمان كه هدر مي رود هيچ! اعصابمان را 
هم براي حواشي ايجاد شده در اينستاگرام از دست 
مي دهيم. من هم چند بار از اينستاگرام خارج شدم، 
اما بنا به دلايلي مجدد آن را وصل كردم؛ مثلًا اخيراً 
در فروشگاهي رفتم و خريد كردم. صندوقدار گفت 
قرار است در قرعه كشي شركت كنيم و بايد حتماً 

پيجشان را فالو داشته باشيم. «
فائزه هم يكي ديگر از كاربران اينس��تاگرام اس��ت 
و از دوس��تان و آش��نايان كه از او درخواست دنبال 
كردن صفح��ات كاري را دارند، گلاي��ه مي كند و 
مي گويد: »هر چن��د وقت يك بار يكي از آش��نايان 
صفحه كاري راه اندازي مي كن��د و از ما توقع دارد، 
آن را دنبال كنيم. به دليل رودربايستي و عدم ايجاد 
كدورت اين صفحات را دنبال كرده ام و هر بار كه به 
اينستاگرام مي روم، عكس فلان كالا يا فلان لباس و 
فلان شيريني را بايد لايك كنم. متأسفانه هيچ كس 
حالش در اينستاگرام خوب نيست، اما همه اصرار به 

ماندن در آن را دارند!«
  اينس�تاگرام، پنجمين ش�بكه اجتماعي 

پرطرفدار جهان
گزارش مركز آمار ايران از س��هم فضاي مجازي در 

زندگي ايراني ها كه سال گذشته منتشر شده، سه 
نكته مهم را در خود جاي داده است؛ اول اينكه ميزان 
عضويت در شبكه هاي اجتماعي از 53 درصد در سال 
۱3۹۶ به ۶5 درصد در س��ال ۱3۹۹ رسيده است. 
دوم، متوسط حضور روزانه در شبكه هاي اجتماعي 
حدود 30 دقيقه در بازه زماني مذكور افزايش داشته 
و به عدد يك ساعت و 32 دقيقه در روز رسيده است. 
در نهايت اينكه، واتس اپ و اينستاگرام به دو گزينه 
اصلي فعاليت در ش��بكه هاي مجازي براي كاربران 

ايراني تبديل شده   است. 
براس��اس اين گزارش، اينس��تاگرام، يك ميليارد و 
22۱ ميليون عضو دارد و پنجمين شبكه اجتماعي 
پرطرفدار جهان محسوب مي شود، همچنين اين 
اپليكيشن در كشور ما حدود 4۸ ميليون عضو دارد. 
در حال حاضر تعداد كاربران اينستاگرامي در كشور 

بيشتر هم شده است. 
  كردار بيهوده از نظر احاديث

ك��ردار بيهوده و ات��لاف وقت به قدري مهم اس��ت 
كه در احاديث و روايات نيز نس��بت به آن هش��دار 
داده شده اس��ت. پيامبر خدا صل��ى الله عليه و آله 
مي فرماين��د: » لا تهَيجوا وَهَجَ النّ��ارِ على وُجوهِكُم 
بالخَوضِ فيما لا يعَنيكُم «؛ با فرو رفتن در كارهاى 
بيهوده، زبانه آتش را به صورت هاى خود ش��عله ور 
نكنيد. همچنين امام على )ع( � در نامه اى به عبد الّله 
بن عباس � نوش��تند: »أمّا بعَدُ، فاطلُبْ ما يعَنيكَ و 
اترُكْ ما لا يعَنيكَ؛ فإنّ في ترَكِ ما لا يعَنيكَ دَركَ 
ما يعَنيكَ. «؛ اما بعد، چيزى را بجوى كه س��ودمند 
است و آنچه را كه بيهوده اس��ت فرو گذار، زيرا فرو 
گذاشتن چيزهاى بيهوده، باعث رسيدن به كارهاى 

سودمند است.
  لزوم هوشياري در اس�تفاده از شبكه هاي 

اجتماعي
حجت  الاسلام سيد محمد عابدين زاده، مدير حوزه 
علميه امام صادق )ع( درب��اره هدر رفتن وقت در 
شبكه هاي اجتماعي از سوي افراد مي گويد: »وقتي 
كسي در شبكه هاي اجتماعي وقتش را بدون هدف 
معين بگذارند، دو حالت دارد؛ يكي اينكه صرفاً به 
اتلاف وقت مي انجامد و دوم اينكه علاوه براتلاف 
وقت، انح��راف و جنبه ه��اي مخاطره آميز فكري 
و اخلاقي هم به همراه دارد. در چنين ش��رايطي 
مشخص است كه فرد، خودش را در معرض خطر 
بزرگي قرار مي دهد. حتي اگ��ر فرد متوجه دام ها 
و تغييراتي نباش��د كه در روح و نگرش��ش ايجاد 
مي شود  و گمان كند مبتلا به انحرافات نمي شود، 
رها شدن در چنين فضاهايي، فس��اد را آرام آرام 
به انس��ان تزريق مي كند. همانطور ك��ه در قرآن 
يطانِ« يعني از  آمده است: »وَلا تتََّبِعوا خُطُواتِ الشَّ

گام هاي شيطان پيروي نكنيد. يا در مورد بسياري 
از گناهان آمده اس��ت: »لاتقربوا« يعني نزديكش 

هم نشويد. «
او ادامه مي دهد: »حتي از دست دادن وقت هم آثار و 
تبعاتي به دنبال دارد. كسي كه در فضاي مجازي رها 
مي شود و ناخواسته زمان طولاني را از دست مي دهد، 
متوجه از دست دادن سرمايه اش نمي شود؛ به همين 
جهت ناراحت نيست و از اين كار هم دست نمي كشد. 
او به حركتش ادامه مي دهد و اگر با او مخالفت كنيد، 
سعي در توجيه كارش دارد، بنابراين دائماً در حال از 

دست دادن سرمايه اي عظيم يعني »وقت« است. «
مدير حوزه علميه امام ص��ادق)ع( در رابطه با لزوم 
هوشياري در استفاده از اينستاگرام و ساير شبكه هاي 
اجتماعي اظهار مي دارد: »در بعضي از روايات گفته  
شده اگر ساعات شبانه روز را به 24 محفظه تشبيه 
كنيم، فرداي قيامت همه اينه��ا از جلوي ديدگان 
شخص مي گذرد؛ كه فرد يا به كار »خوب« يا »غلط« 
يا »بيهوده« پرداخته است. در روايات گفته مي شود 
كه بيشتر تأسف فرد حتي بيش از »ساعات اشتغال 
به گناه«، مربوط به »بيهوده گذراندن وقت« است و 
او تأسف مي خورد كه چرا زمانش را صرف امور خوب 

نكرده است. «
  ترك عادات غلط، همانند معجزه است

حجت الاسلام عابدين زاده در اين رابطه، خاطره اي 
را از مرحوم آي��ت الله فاطمي ني��ا تعريف مي كند 
و مي گوي��د: »آي��ت الله فاطمي ني��ا در يك��ي از 
سخنراني هايشان گفتند در قرآن آيه اي است كه 
معني اش را متوجه نمي شدند. در اين آيه شيطان 
ملعون خطاب به خداوند گفته است: » أتَخَِّذَنَّ مِنْ 
عِبادِكَ نصَِيباً مَفْرُوضاً«، يعني »من از بندگان تو 
قسمتي معين را زير بار طاعت خود خواهم كشيد. « 
آي��ت الله فاطمي نيا گفتند بعده��ا متوجه مطلب 
شدند و در تفاسير ديدند؛ اينكه شيطان انسان هاي 
والا را از كار اهم به كار مهم مشغول كند، احساس 
مي كند كه س��هم خودش را برده اس��ت.؛ يعني او 
مي داند كه نمي تواند انسان هاي والا را به كارهاي 
حرام يا بيهوده مشغول كند، اما همين كه آنها را به 
كارهاي مهم مشغول كند و از كار اهم بازدارد هم 

سهمي برده است. « 
او با بيان اينكه قابل قبول نيست كه افراد به راحتي و 
بدون هيچ برنامه اي تن به وقت گذراني در شبكه هاي 
اجتماعي بدهند، تصريح مي كند: »اگر طبع انسان 
به رها بودن عادت كند؛ اولاً خط��ا بودن، رها بودن 
و ضررهايش را متوجه نمي ش��ود، ثانياً براي ترك 
آن برنامه ريزي نخواهد كرد و ثالثاً همانطور كه در 
روايات آمده، ترك كردن عادات غلط افراد، چيزي 
شبيه به معجزه مي ماند. بنابراين مسئله وقت گذراني 
در شبكه هاي اجتماعي بسيار مهم است و بايد مورد 

توجه قرار گيرد. «
  تصميم با شماست

ممكن است شبكه هاي اجتماعي مثل اينستاگرام، 
مزيت هايي را به دنبال داش��ته باش��د و كاربر است 
كه تصميم مي گيرد از ش��بكه  اجتماعي هدفمند 
و در جهت مثبتي استفاده كند يا اينكه با استفاده 
نامناسب از آن، ساعت ها و روزهايي از عمرش را صرف 
مطالب مختلفي كند كه هيچ فايده اي برايش ندارد. 
متأس��فانه عمده كاربران در مواقع زيادي از روز، با 
دنبال كردن صفحات اينستاگرامي و چرخيدن در 
آن بدون هيچ هدفي، وقتشان را هدر مي دهند و در 
حالي كه مي توانند ساعاتي از روز را با تمركز بيشتري 
صرف پيش��رفت كاري و تحصيلي، ورزش كردن يا 
حتي توجه بيشتر به خانواده كنند، اما اين »زمان« را 

به راحتي از دست مي دهند. 
در حال حاض��ر كاربران زيادي به س��ادگي، حال و 
آينده خودشان را با ديدن و خواندن هزاران مطالب 
غيرمفيد، هدر مي دهن��د و نمي دانند كه هيچ چيز 
ارزشمندتر از جلوگيري اتلاف وقتشان نيست. پس 
تا ديرتر از اين نشده اينستاگرام و ساير شبكه هاي 
اجتماعي را كه در آن عضو هستيم، بررسي كنيم و 
از خودمان بپرسيم كه چطور مي توانيم آنها را به ابزار 

بهتري براي پيشرفت مان تبديل كنيم؟

 بر اس�اس تفاهمنامه اي بين وزارت تعاون و مركز 
تحقيقات پزش�كي قانوني، از اين پس كيت هاي 
ژنتيك بومي سازي شده براي تعيين هويت افراد 
بي شناسنامه استفاده مي شود. در نتيجه مشكل 
فرزندان اتباع خارجي كه همس�ر ايراني دارند و 
از بس�ياري خدمات اجتماع�ي و حقوقي محروم 
هستند، با بهره برداري از اين كيت ها حل خواهد شد. 
با هماهنگي صورت گرفته بين وزارت كشور و قوه 
قضائيه، كار تعيين هويت فرزندان حاصل از ازدواج 
مادران ايراني با اتباع بيگانه به سازمان پزشكي قانوني 
واگذار شده است. تاكنون با توجه به محدوديت هاي 
اين حوزه، پزش��كي قانوني براي انجام آزمايش ها 
و تعيين هويت اين افراد از فناوري ديگر كش��ورها 

استفاده مي كرد كه بسيار هزينه بر بود. 
  چالش فرزندان بي شناس�نامه به »ياغي« 

رسيد
بنا به آخرين آمارها در ايران 3 ميليون و 500 هزار 
پناهنده وجود دارد كه بيشتر آنان فاقد اوراق هويتي 
هستند. در حال حاضر بيش از ۸5 هزار فرزند حاصل 
از ازدواج زنان ايراني با مردان غير ايراني در كش��ور 

وجود دارد كه متقاضي شناسنامه هستند. چالش 
فرزندان بي  شناسنامه آن قدر عمومي شده كه حتي 
يك سريال معروف در اين روزها به نام ياغي به اين 
موضوع پرداخته اس��ت. پزش��كي قانوني هم براي 
اين امر مكلف به تأييد پروفايل ژنتيكي آنان است. 
موضوع اعطاي تابعيت به فرزندان داراي مادر ايراني 
و پدر غير ايراني سال ۱3۹۸ تصويب شد و اكنون در 
مرحله اجرا قرار دارد. براساس آيين نامه اجرايي اين 
قانون، هر زن ايراني كه با مرد غيرايراني ازدواج كند 
و در نتيجه اي��ن ازدواج، داراي فرزند زير ۱۸ س��ال 
باش��د و همچنين هر فردي كه از مادر ايراني و پدر 
غيرايراني متولد شده باشد و بيش از ۱۸ سال تمام 
باشد، مي تواند براي تأييد پروفايل ژنتيكي به پزشكي 

قانوني مراجعه كند. 
  يك ميليون ايراني درگير تعيين هويت

رئيس سازمان پزشكي قانوني هم اخيراً خبر داده است 
كه در تعيين هويت فرزندان حاصل از ازدواج مادر 
ايراني با پدرخارجي، تخمين مي زنيم يك ميليون 

جمعيت متأثر از اين موضوع باشند. 
ش��هريورماه س��ال قبل در حاش��يه بازديد رئيس 

قوه قضائيه از سازمان پزشكي قانوني، كيت تشخيص 
هويت ژنتيك رونمايي شد. در نتيجه ايران در رديف 
پنجم كشورهاي سازنده كيت ژنتيك قرار گرفت و 
سالانه بيش از 30 ميليارد تومان هزينه هاي پزشكي 
قانوني را كاهش مي دهد. حالا با اس��تفاده از همين 
كيت ها قرار است مش��كل افراد بي شناسنامه حل 
شود. رئيس مركز تحقيقات سازمان پزشكي قانوني در 
همين خصوص اعلام كرد: با وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي تفاهمنامه اي براي عرضه كيت هاي ژنتيك 
بومي سازي شده جهت تعيين هويت فرزندان اتباع 
خارجي كه همسر ايراني دارند منعقد شده است. طبق 
اين تفاهمنامه، مشكل اين افراد كه از بسياري خدمات 
اجتماعي و حقوقي محروم هستند نيز با بهره برداري از 

اين كيت هاي بومي سازي شده حل خواهد شد. 
محس��ن صابري افزود: با پليس تش��خيص هويت 
و مركز همكاري هاي تحول و پيش��رفت رياس��ت 
جمهوري نيز در حال انعقاد تفاهمنامه هستيم تا ساير 
سازمان هايي كه نياز به استفاده از اين كيت ها براي 
انجام فعاليت هاي خود در آزمايش��گاه هاي ژنتيك 

دارند بتوانند خريداري و استفاده كنند. 

  تحصي�ل اجب�اري ب�ه خاطر شناس�نامه 
نداشتن

رئيس مركز تحقيقات سازمان پزشكي قانوني ادامه 
داد: س��ال گذش��ته 20هزار عدد از اين كيت ها به 
سازمان پزشكي قانوني تحويل شده است و امسال 
نيز ديگر چالش و نگراني براي در اختيار قرار گرفتن 
اين كيت ها نخواهيم داشت. با اراده سازمان پزشكي 
قانوني، مركز تحقيقات كيت هاي ژنتيك را با سهولت 

و در اسرع وقت در اختيار سازمان قرار مي دهد. 
گفتني اس��ت كيت هاي ژنتيك بومي سازي شده 
دقتي معادل نمونه خارجي دارد. در برخي نمونه هاي 
اختلال ژنتيكي نيز دقت آنها از مشابه خارجي بيشتر 
است، زيرا در گذشته تشخيص بعضي موارد هويتي و 

ژنتيكي با نمونه هاي خارجي ممكن نبود. 
يكي از دلايلي كه برخي افراد در شهرس��تان هاي 
محروم و دور افت��اده قيد آزمايش ه��اي ژنتيك و 
دريافت شناس��نامه را مي زدن��د، هزينه هاي بالاي 
آزمايش هاي ژنتيك با كيت هاي وارداتي امريكايي 
بود. اين مشكل اكنون براي توليد كيت هاي ايراني 

برطرف شده است. 

حل مشكل بي شناسنامه ها با كيت هاي ژنتيك ايراني
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بیهوده، خنیاگرو اعتیادآور مثل اینستا !
 يك كارشناس دين در گفت  و  گو با »جوان« : اگر طبع انسان به رها بودن عادت كند

ضررهايش را متوجه نمي شود. بر اساس روايات، ترك كردن عادات غلط افراد، به معجزه مي ماند

چطور اينستاگرام را به ابزار بهتري تبديل كنيم؟

حسین سروقامت

حرفه ها پيوندي استوار با مسئوليت هاي اجتماعي دارند، بنابراين اگر 
فروشنده هستيد و مايليد مسئولانه رفتار كنيد، شايسته است:

وفاداري مش�تريان را مد نظر قرار دهيد، اعتماد آنان را نسبت به 
عملكرد خود بهبود بخشيد. 

با ارتقاي مهارت هاي بين فردي، مذاكره، سازماندهي و ايجاد انگيزه 
در مشتري، به فروش خود رونق بخشيد ، توانايي كنترل احساسات، 

رهبري و كار تحت فشار را در خود تقويت كنيد. 
با تمركز بر افزايش كيفيت خدمات، رضايت مشتري را بالا ببريد، از 

سماجت بيهوده در ارائه كالا بپرهيزيد. 
بر »خوب گوش ك�ردن« تمركز كنيد، دائماً از مش�تريان بازخورد 
بگيريد. از آموزش غفلت نورزيد و در ارتباط با شبكه هاي اجتماعي 

حرفه اي عمل كنيد. 
با مشتري، ولو با پرداخت هزينه، صادقانه رفتار كنيد، آرامش را حتي 

با مشتريان عصبي حفظ كنيد. 
به جاي تمركز بر »انجام معامله به ه�ر صورت ممكن« بر جديت و 

استاندارد دقيق تمركز كنيد. 
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 سهمیه محرومان را می گیرند 
و با رانت به جای بهتری  می روند!

عده اي از پذيرفته شدگان به اسم مناطق محروم و روستاهاي 
كشور، سهميه پذيرش مناطق محروم را دريافت مي كنند

  ولي بعد از فارغ  التحصيلي با رانت و سفارش ديگران
 به مناطق بهتري منتقل مي شوند

اينكه با سهميه و حق و حقوق مردم مناطق محروم با امتيازي كمتر 
از امتياز مورد نياز در س�اير مناطق وارد دانشگاه و پزشك شوي 
و در نهايت وقتي پس�وند آقا يا خانم دكتر پش�ت نامت نشست، 
سوداي حضور در مركز اس�تان يا ديگر ش�هرهاي بزرگ مانع از 
حضور و خدمتت به مردمي منطقه اي ش�ود كه خودت با سهميه 
آن وارد دانشگاه ش�ده اي، آنقدر غير اخلاقي اس�ت كه نيازي به 
توضيح و تفسير نباش�د. اين كاري غير اخلاقي اما خيلي وقت ها 
انجام مي شود و همين مسئله هم يكي از عوامل توزيع نامتناسب 
پزشك در مناطق محروم است. برنامه وزارت بهداشت براي رفع 
كمبود پزش�ك در مناطق محروم بومي گزيني اس�ت، اما شواهد 
نش�ان مي دهد دانش�جوياني كه با س�هميه مناطق محروم وارد 
دانش�گاه هاي علوم پزش�كي مي ش�وند پس از پايان تحصيلات 
چندان هم به مناطق سهميه اي شان وفادار نيستند و مانند ساير 
هم رشته اي هايش�ان با لطايف الحيلي از ش�هرهاي بزرگ سر در 
مي آورند! رانت هايي كه اين آقا و خانم دكترها را به جاي خدمت به 
مردم خودشان در زادگاهشان باز مي دارد هم سفارش مسئولان 
و مديراني است كه با اين جابه جايي ها منافعشان تأمين مي شود! 
اهميت اين ماجرا تا بدانجاس�ت ك�ه اگر حل نش�ده باقي بماند، 
افزايش 20 درصدي ظرفيت آموزش پزشكي هم نمي تواند مشكل 
كمبود پزشك در مناطق محروم را حل كند و اين پزشكان دوباره به 
تراكم پزشك در مناطق برخوردار و مراكز شهرها اضافه مي شوند. 

   
توزيع ناعادلانه پزشك در مناطق مختلف كشور چالشي است كه موجب 
ش��ده مردم مناطق كم برخوردار امكانات پزش��كي بهداشتي مناسبي 
در اختيار نداش��ته باش��ند. وضعيت به گونه اي اس��ت كه در برخي از 
شهرستان هاي دور افتاده گاهي بيمارى براي يك بخيه ساده يا خدمتي 
كوچك پزشكي بايد كيلومترها مسير را طي كند تا به يك پزشك يا مركز 
درماني برسد. در مقابل در تهران يا س��اير شهرهاي بزرگ شاهد تراكم 
حضور پزشكان و مراكز درماني هس��تيم و در برخي از مناطق بالايي يا 
مياني شهر، قدم به قدم با ساختمان هاي پزشكان و مراكز درماني مواجه 
مي شويم. برخي صاحبنظران چاره حل اين مشكل را در افزايش ظرفيت 
پذيرش رشته هاي پزشكي مي بينند و معتقدند با افزايش تربيت پزشك و 
ايجاد فضاي رقابتي خود به خود اين معضل حل مي شود، چراكه بر اساس 
آمارها در ايران ۱۱/۸ به ازاي ۱0 هزار نفر جمعيت است در حالي كه اين 
آمار در كشورهاي پيشرو در حوزه سلامت بين 30 تا 50 است. ايران در 
منطقه نيز از جايگاه مناسبي برخوردار نيست و از بين 25 كشور منطقه، 
در رتبه بيستم و پايين تر از كش��ورهايي مانند عربستان، تاجيكستان، 
قرقيزس��تان و تركيه قرار دارد، اما برخي ديگر معتقدند آمار پزشك در 
كشور به فراخور زيرساخت هاي بهداش��تي و آموزشي متناسب است. 
مشكل اصلي در جاي ديگر يعني توزيع نامتناسب پزشكان است كه بايد 
براي آن فكري كرد. راهكار وزارت بهداش��ت و مجلس براي اين مسئله 

قانون سهميه مناطق محروم است. 
  قانوني براي رفع كمبود پزشك در مناطق محروم

در آبان سال ۹2 مجلس شوراي اسلامي با هدف توزيع عادلانه نيروي 
متخصص و تأمين نياز مناطق محروم به پزش��ك، قانوني را به تصويب 
رساند كه بر اساس آن وزارت بهداشت مكلف شد تا 30 درصد از ظرفيت 
پذيرش رشته هاي پزشكي در مقطع عمومي و تخصصي را به داوطلبان 
بومي آن مناطق اختصاص دهد و در قبال پذيرش اين افراد با س��هميه 
مناطق محروم تعه��دي از آنان اخذ كند تا س��ه برابر مدت تحصيل در 
مناطق محروم مورد نياز وزارت بهداش��ت به ارائ��ه خدمات درماني در 
مراكز دولتي بپردازند  و براي محكم  كاري هم در اين تعهد قيد كرد كه 
اين تعهد خدمتي قابل خريد، فروش يا انتقال به منطقه ديگري نيست. 
از سال ۹3 هم اين قانون به اجرا درآمد و در سال ۹7 فارغ التحصيل شدند 
و بر اساس قانون خود را بايد براي خدمت در مناطق محرومي كه در بدو 
پذيرش طي يك تعهد محضري متعهد به خدمت در آن شده بودند، آماده 
مي كردند. با وجود اين بررسي ها نشان مي دهد اين تازه پزشكاني كه با 
سهميه مناطق محروم به دانشگاه راه يافتند براي فرار از خدمت به مردم 
مناطق خودش��ان از هر رانت و راهكاري استفاده كرده اند كه اگر غير از 
اين بود هم اكنون بايد لااقل بخشي از مشكل كمبود پزشك در مناطق 

محروم برطرف مي شد. 
مطابق با برخي شواهد و گزارش ها دانش��گاه هاي علوم پزشكي، وزارت 
بهداشت را نيز فريب مي دهند به اين صورت كه حكم كارگزيني محل 
خدمت فرد را شهر محروم محل تعهد اعلام مي كنند، اما پزشك در واقع 
در مركز استان است، يا به ندرت هفته اي چند ساعت در درمانگاه شهر 

محروم حاضر شده تا پوشش قانوني اين تخلف فراهم شود. 
  هميشه پاي يك رانت در ميان است!

حس��ن همتي، نماينده مردم آذربايجان غربي با اش��اره به عدم حضور 
پزشكان در مناطق محروم مي گويد: » عده اي از پذيرفته شدگان به اسم 
مناطق محروم و روستاهاي كشور، س��هميه پذيرش مناطق محروم را 
دريافت مي كنند، ولي بعد از فارغ  التحصيلي با رانت و سفارش ديگران به 
مناطق بهتري منتقل مي شوند و در مناطقي كه موظف به خدمت بوده اند، 
ماندگار نمي شوند. اين مورد يكي از مشكلات مهم فعلي است و افزايش 
ظرفيت پزشكي به معني بالا رفتن تعداد پزشكاني است كه بتوانند بخشي 

از مشكلات اين مناطق را حل كنند.«
از نگاه وي پزش��كان موظف هستند در هر ش��هري كه نياز به خدمات، 
توانايي و دانش  آنها دارد، حض��ور پيدا كنند. به طور مث��ال در تهران و 
مراكز استان هاي بزرگ بيش��تر از 30 هزار پزش��ك وجود دارد، اما در 
مقابل روستاهاي ما كه حدود 50 درصد از جمعيت كل كشور را تشكيل 
مي دهند، فاقد امكانات مناسب تخصصي پزشكي و دسترسي به خدمات 
درماني هستند. طبيعي است كه بايد بخشي از نيروي پزشكان متخصص 

در اين مناطق به كار گرفته شوند. 
اين نماينده مجلس، درب��اره راهكار رفع تعارض مناف��ع از طريق عدم 
دخالت مدي��ران و ناظران در آموزش و تعيين مي��زان ظرفيت پذيرش 
تأكيد مي كند: »نتيجه افزايش ظرفيت پذيرش در اين رشته رفع تعارض 
منافع است. متأسفانه خيلي از موارد ضروري در مجلس تصويب مي شود، 
اما اجرا نمي شود. نظارت از سوي شخص ناظر بايد به درستي اجرا شود. 
قانون مشخص كرده است كه امروز دانشجوي پزشكي كه براي منطقه 
محروم سهميه گرفته و در رشته  مورد نظر در دانشگاه پذيرفته شده است، 
بعد از قبول شدن به مدت مشخصي در مناطق محروم خدمت كند، اما با 
استفاده از رانت اين اتفاق نمي افتد. براي چنين مواردي قانون وجود دارد، 

اما به درستي اجرا نمي شود.«

زور معتادان از بخشنامه وزیر هم بیشتر است!
مسئولان يك بار ديگر به معتادان متجاهر وعده دادند! وزير كشور از استانداران 
سراسر كشور خواسته است به فوريت و با برنامه ريزي جامع و عملياتي، تا پايان 

شهريور ماه به جمع آوري معتادان متجاهر از سطح شهرها اقدام كنند. 
تعداد وعده هاي داده ش��ده درباره جمع آوري معتادان از ش��مارش خارج 
شده است. از شهردارها گرفته تا مسئولان دولتي، همه مدعي جمع آوري 
معتادان تا يك زمان معين شده اند و مي شوند، اما همواره اين معتادان هستند 
كه بر اين وعده ها پيشي گرفته، روز  به  روز بيشتر در شهر خودشان را نشان 
مي دهند. هنوز وعده شهردار تهران مبني بر جمع آوري معتادان متجاهر از 
سطح پايتخت اجرايي نشده كه حالا و در تازه ترين وعده، وزير كشور گفته تا 
پايان شهريورماه معتادان همه كشور جمع آوري خواهند شد. راستي آزمايي 
اين وعده دشوار نيس��ت، يكي دو ماه زمان لازم دارد. اما آن طور كه شواهد 
تاريخي و قرائن موجود نشان مي دهد، ش��هريورماه هم طي خواهد شد و 

معتادان باز هم جمع آوري نخواهند شد. 
هر چند وزير محترم كشور به اين موضوع تصريح نكرده است كه اگر معتادان 
تا دو ماه ديگر جمع آوري نشدند، تكليف چه خواهد شد و آيا باز هم بايد منتظر 
وعده وعيد جديدي ماند يا كلًا ديگر بيخيال ماجرا شد و معتادان را به حال 
خود رها كرد، اما دست كم آقاي وحيدي بايد در اظهاراتش مشخص مي كرد 
كه ضمانت اجراي اين كار چيست، قرار است معتاداني كه چند دهه است در 
شهرها جولان مي دهند با چه شيوه نامه اي جمع آوري شوند و اساساً برنامه اي 

براي پس از جمع آوري احتمالي هم در دستور كار هست يا نه. 
از همه اينها كه بگذريم، آنچه واضح مي نمايد، اين اس��ت ك��ه معتادان با 
بخشنامه جمع آوري نمي شوند! به بياني ديگر، زور معتادان از بخشنامه وزير 
كشور هم بيشتر است. ايرادات فراوان وعده هاي قبلي و طرح هاي جمع آوري 
پيشين، در دسترس اس��ت. بازبيني همين ايرادات مي تواند تا حد زيادي 
راهگشاي طرح هاي در دس��ت اجرا باشد. زدودن چهره ش��هر از معتادان 
متجاهر، يك رؤياي دست نيافتني نيست، اما اراده جدي، مديريت واحد و 
كار كارشناسي شده مي خواهد. جمع آوري معتادان متجاهر يك بخش كار 
است، احتمالاً هم بخش كوچكي از كار. آنچه مهم تر مي نمايد، نحوه مواجهه 
با اين معتادان، بازپروري آنها و بازگشت شان پس از طي دوره درمان به جامعه 
است. وقتي هنوز بر سر »بيمار« يا »مجرم« بودن معتاد متجاهر دعواست و 
مسئولان در اين باره وحدت نظري ندارند و نمي توانند برنامه مشخصي براي 
مقابله با اين قشر ارائه دهند، پرپيداست كه وعده وزير كشور هم حتي اگر به 
درستي اجرا شود، دوامي نخواهد داشت و شهرها دوباره از معتادان متجاهر پر 
خواهند شد. هنوز معلوم نيست معتادان متجاهر بايد به زندان فرستاده شوند 
يا به درمانگاه! تازه اگر قوه قضائيه همراه باشد و نيروي انتظامي هم در سراسر 

كشور ياري كند تا متجاهران به  كلي جمع شوند! 

صادق پارسا

زهرا چیذري

   س�جاد – اصفهان: چندين بار براي دريافت وام فرزند دوم به 
بانك هاي مختلف شهر اصفهان مراجعه كرده ام، ولي هنوز موفق به 
دريافت وام نشده ام. سؤالي كه براي من وجود دارد، اين است بانك ها 
اگر اعتبار ندارند، چرا تبليغ مي كنند كه وام فرزندآوري مي دهند؟ 
و اگر اعتبار آن را دارند، چرا تعيين شعبه نمي كنند و با بهانه هاي 
واهي كار را به عقب مي اندازند؟ لطفاً مسئولاني كه در تصويب قوانين 

پيشقدم مي شوند بر اجراي آن هم نظارت كامل داشته باشند. 
  روبرت شيرازيان – تهران: پيامكي براي من مبني بر بدهي 
طرح ترافيك در روز شنبه دهم ارديبهش��ت ماه امسال به مبلغ 
۹۸هزار تومان ارس��ال شده اس��ت. من از اقليت كليمي هستم و 
روزهاي شنبه كه روز تعطيل براي ما محسوب مي شود، از ماشين 
استفاده نمي كنم. در طول سال هم به خاطر محدوده طرح ترافيك 
بيشتر در ش��ب از ماش��ين اس��تفاده مي كنم. اين پيامك به چه 
دليل براي من صادر شده اس��ت و چگونه مي توانم پيگيري كنم؟ 
لطفاً مسئولان ترافيك ش��هري تهران بر تردد ها دقت بيشتري 

داشته باشند تا شهروندان دچار مشكلات اينچنيني نشوند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹۱۹0۹۶۸۵30 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
داشته باشيد اين ستون را مسئولان و مديران 

با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

 برنامه تغذیه رایگان محصلان 
از اول مهر اجرا مي شود

از مهرم�اه امس�ال حداق�ل 3 ت�ا ۵ ميلي�ون دانش آم�وز تحت 
پوش�ش برنام�ه تغذي�ه اي راي�گان ش�امل ش�ير راي�گان، 
ن�ان غن�ي ش�ده ب�ا ويتامي�ن دي و روي ق�رار مي گيرن�د. 
صادق س��تاري فرد، س��خنگوي وزارت آموزش و پرورش اظهار كرد: 
موضوع تغذيه دانش آموزان از س��ال ۱3۸۹ تا كن��ون از نظام تعليم و 
تربيت حذف شده بود، اما با پيگيري وزير آموزش و پرورش و موافقت 
و همراهي س��ازمان برنامه و بودجه و معاون اول رياس��ت جمهوري، 
اعتبار خوبي براي تغذيه تصويب شد. وي از تخصيص مبلغ هزار و ۱50 
ميليارد تومان براي اين موضوع خبر داد و افزود: با توجه به اينكه بخش 
زيادي از دانش آموزان يعني حدود 3 تا 5 ميليون دانش آموز در مناطق 
روستايي، عشايري، مرزي، حاشيه شهرها هستند و بايد تحت پوشش 
اين طرح قرار بگيرند، بنابراين نياز مالي ما بيشتر از مبلغ تخصيص داده 
شده است.  ستاري فرد ادامه داد: از مهرماه امسال حداقل 3 تا 5 ميليون 
دانش آموز تحت پوش��ش برنامه تغذيه اي رايگان شامل شير رايگان، 
نان غني شده با ويتامين دي و روي قرار مي گيرند و در كنار آن، توزيع 
ريزمغذي ها و مكمل ياري و آهن ياري را نيز به خصوص براي دختران 

دنبال خواهيم كرد. 

مهسا گربندي
  گزارش  یک

علیرضا سزاوار
  گزارش  2


